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AANHANGSEL TOT DE HANDELINGEN VAN DE GEMEENTERAAD

(Vragen van de fractie Beter voor Rijswijk)

No. VR 22 022 Rijswijk, 20 september 2022

Corsa nummer: 22.055216

Beter voor Rijswijk kreeg vragen van bewoners van de Prinses Irenelaan over de wijze waarop 
asbesthoudende waterleidingen worden vervangen.

In opdracht van Dunea worden 60 jaar oude waterleidingen vervangen. Het betreft hier cementen 
Eterniet leidingen met een  asbest gehalte van 20%.

Bewoners hebben geconstateerd dat oude leidingen uit de grond worden getrokken, vervolgens in 
stukken wordt gehakt en soms in plastic verpakt, maar ook onverpakt in de voor asbest bestemde 
container worden gestopt.
De werkwijze moet zijn dat bij het verbreken van de buis, er onder de buis folie of een natte doek moet 
worden aangebracht om de brokstukken te kunnen opvangen en volledig te verwijderen.

De medewerkers droegen geen beschermende kleding en mondkapjes en op de werkplek waren geen 
douches en voetbaden beschikbaar. Aan de overkant van het project bevindt zich een basisschool.

Beter voor Rijswijk stelt de volgende vragen:

De vervanging van deze asbestleidingen vindt plaats in geheel Rijswijk.

1. Heeft Dunea, de opdrachtgever de verplichte Klic-melding gedaan en de verplichte richtlijn 
CROW500 gevolgd?

2. Werd er door de Inspectie SZW hier controle uitgevoerd?
Zo nee, waarom niet, door welke deskundige dan wel?

3. Heeft de aannemer de beschikking over een wettelijk vereist werkplan met daarin een 
omschrijving met gedetailleerde informatie over de uit te voeren werkzaamheden, de aard, 
duur en plaats van de werkzaamheden alsmede een registratie met de namen van de 
betrokken medewerkers?

Beschikt men over een werkopdracht, met de verplichting dat de werkzaamheden volgens de 
Voorschriften met gecertificeerd personeel moeten worden uitgevoerd?

4. Bent u van mening dat dit soort omvangrijke projecten de omwonenden behoorlijk moeten 
worden geïnformeerd juist omdat hier asbestverwijdering in het spel is?
Zo nee, waarom niet?

De container voor het verzamelen van asbest is aan de straatkant voorzien van een summiere 
melding van asbest. Aan de voor, achterzijde en kant van het trottoir, zijn deze meldingen niet 
zichtbaar terwijl hier juist op nog geen halve meter mensen langslopen.

In de APV is opgenomen dat het plaatsen van een container bij de gemeente dient te worden gemeld 
onder voorwaarde dat de waarschuwing voor asbest duidelijk wordt aangegeven en deugdelijk is 
gemarkeerd.

5. Bent u van mening dat het plaatsen van een asbestcontainer, behoudens een paar geplaatste 
hekken niet voldoende is gemarkeerd  en zeker niet op deze locatie zou mogen staan maar 
bijvoorbeeld op een  goed afgeschermd plaats op het lege parkeerterrein van de HBG locatie?
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Volgens berichten van Dunea aan de Telegraaf is het verwijderen van de waterleidingen met asbest al 
twee weken in dit gebied voltooid

6. Vind u dan niet dat de container die is afgevuld met asbesthoudend materiaal dient te worden 
verwijderd?  Het hij staat er al twee weken op de openbare weg. 
Zo nee, waarom niet?

7. Zijn er nog meer locaties in Rijswijk waar op deze manier de vervanging van de 
asbestleidingen ter hand zijn genomen? 
Zo ja, waar?

8. Zijn er gezondheidsrisico’s, dat door het stuk hakken van leidingen, zonder hierbij 
maatregelen in acht te nemen asbestdeeltjes in de lucht vrijgekomen?
Zo nee, waarom niet?

9. Wat gaat de gemeente ondernemen om de werkzaamheden volgens de vigerende regels te 
laten verlopen en onrust bij de omwonenden weg te nemen

De persfotograaf van de Telegraaf heeft vanaf de openbare weg foto’s gemaakt van de situatie daar. 
Hij werd onmiddellijk belaagd door een drietal medewerkers van een van de ingehuurde bedrijven en 
heeft letterlijk moeten vluchten.

10. Wat vind het College dat het de Pers onmogelijk wordt gemaakt hun werkzaamheden 
ongehinderd uit te voeren?

Mark Beij
Fractieassistent Beter voor Rijswijk

Ger Kruger
Fractievoorzitter Beter voor Rijswijk

Het college beantwoordt de vragen als volgt:

1. Heeft Dunea, de opdrachtgever de verplichte Klic-melding gedaan en de verplichte richtlijn 
CROW500 gevolgd?

Ja, door Dunea is een KLIC melding gedaan. In de ontwerpfase wordt altijd een klic-melding 
gemaakt zodat de kabels en leidingen van derden inzichtelijk worden. Eventuele knelpunten 
worden doorgegeven aan de uitvoerende aannemer. 

Proces: 
Dunea geeft een aannemer de opdracht om een leiding te vervangen. Dunea geeft in de 
opdracht aan dat er gewerkt moet worden volgens de CROW500-richtlijnen. 
Dunea controleert de aannemer diverse malen op locatie om te kijken of de gemaakte 
afspraken ook worden opgevolgd. 

In het tijdsbestek waarin dit project is uitgevoerd werd volgens de richtlijnen van CROW500 
gewerkt, maar is de vastlegging nog niet op de gestandaardiseerde manier gedaan. 
Dunea heeft drie keer een werkplekbezoek afgelegd op deze locatie. Er zijn toen geen 
ongeregeldheden geconstateerd. 
. 

2. Werd er door de Inspectie SZW hier controle uitgevoerd?
Zo nee, waarom niet, door welke deskundige dan wel?

Nee, er is gecontroleerd door een deskundige van Dunea. Dit is een onafhankelijke controleur 
die de taak heeft om de aannemer te controleren en te kijken of de gemaakte afspraken 
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worden nagekomen. Dit alles om de veiligheid van degene die werken aan onze leidingen te 
waarborgen. 

3. Heeft de aannemer de beschikking over een wettelijk vereist werkplan met daarin een 
omschrijving met gedetailleerde informatie over de uit te voeren werkzaamheden, de aard, 
duur en plaats van de werkzaamheden alsmede een registratie met de namen van de 
betrokken medewerkers?

Er zijn vaste procedures voor werkzaamheden aan een asbestcementwaterleiding. 
In het contract en het aangeleverde deelbestek worden de werkzaamheden goed beschreven. 
Hierbij worden alle wettelijke richtlijnen gevolgd. Zoals in eerdere vraag al beschreven 
controleert Dunea de aannemer op het naleven van deze wettelijke richtlijnen. 
Duur en plaats is volgens de planning van de aannemer. De verantwoordelijkheid voor de 
registratie van de namen van de betrokken werknemers ligt bij de aannemer. 

4. Beschikt men over een werkopdracht, met de verplichting dat de werkzaamheden volgens de 
Voorschriften met gecertificeerd personeel moeten worden uitgevoerd?

Zie het antwoord op de voorgaande vraag.

5. Bent u van mening dat dit soort omvangrijke projecten de omwonenden behoorlijk moeten 
worden geïnformeerd juist omdat hier asbestverwijdering in het spel is?
Zo nee, waarom niet?

Ja, wij en Dunea vinden het belangrijk dat omwonenden geïnformeerd worden over 
werkzaamheden bij hen in de straat, wijk of omgeving. Dit doen we met Dunea altijd.
Ter informatie: bewoners hebben van Dunea een brief gekregen voor aanvang van de 
werkzaamheden. 

De container voor het verzamelen van asbest is aan de straatkant voorzien van een summiere 
melding van asbest. Aan de voor, achterzijde en kant van het trottoir, zijn deze meldingen niet 
zichtbaar terwijl hier juist op nog geen halve meter mensen langslopen.

In de APV is opgenomen dat het plaatsen van een container bij de gemeente dient te worden gemeld 
onder voorwaarde dat de waarschuwing voor asbest duidelijk wordt aangegeven en deugdelijk is 
gemarkeerd.

6. Bent u van mening dat het plaatsen van een asbestcontainer, behoudens een paar geplaatste 
hekken niet voldoende is gemarkeerd  en zeker niet op deze locatie zou mogen staan maar 
bijvoorbeeld op een  goed afgeschermd plaats op het lege parkeerterrein van de HBG locatie?

Vanuit regelgeving moet de asbestcontainer zo dicht mogelijk bij de plek van werkzaamheden 
staan. Dit om de reisbewegingen met de asbestcementleidingen te beperken. Dunea heeft 
ervoor gekozen om een extra slot op de container te zetten en daar omheen nog afgesloten 
hekken te plaatsen. Dit is niet de standaard werkwijze bij gesloten containers. Normaliter 
worden hier geen hekken omheen geplaatst, maar alleen een slot. 
Dunea heeft echter de opmerkingen van de omwonenden ter harte genomen en aan het 
trottoir ook zichtbaar meldingen laten hangen door de aannemer. 

Volgens berichten van Dunea aan de Telegraaf is het verwijderen van de waterleidingen met asbest al 
twee weken in dit gebied voltooid

7. Vind u dan niet dat de container die is afgevuld met asbesthoudend materiaal dient te worden 
verwijderd?  Het hij staat er al twee weken op de openbare weg. 
Zo nee, waarom niet?
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De werkzaamheden van dit project zijn nog niet afgerond en duren waarschijnlijk tot en met 
november. Daarnaast mogen de containers met een dichte klep blijven staan, volgens de 
richtlijnen, zolang deze nog niet vol zijn.

8. Zijn er nog meer locaties in Rijswijk waar op deze manier de vervanging van de 
asbestleidingen ter hand zijn genomen? 
Zo ja, waar?

Op alle locaties waar asbestcement waterleidingen worden vervangen, wordt op deze manier 
gewerkt. 
In Rijswijk wordt een meerjaren saneringsproject uitgevoerd voor gas en/of water. 
Op dit moment vinden er combinatieprojecten plaats in de Ministerbuurt en Artiestenbuurt 
waarbij asbestcement waterleidingen en gietijzeren gasleidingen worden vervangen. 
Deze liggen in dezelfde sleuf en lijken op het oog nogal op elkaar.
In Leeuwendaal en Te Werve is Stedin in uitvoering met het vervangen van gietijzeren 
gasleidingen. Dunea heeft hier geen werkzaamheden. 

9. Zijn er gezondheidsrisico’s, dat door het stuk hakken van leidingen, zonder hierbij 
maatregelen in acht te nemen asbestdeeltjes in de lucht vrijgekomen?
Zo nee, waarom niet?

De werkwijze die Dunea hanteert is goedgekeurd door de Nederlandse arbeidsinspectie. Deze 
werkwijze is vastgelegd in de ARBO-catalogus van de drinkwaterbedrijven in Nederland. 
Blootstellingsonderzoek in 2020 heeft aangetoond dat de werkwijze die door Dunea wordt 
gehanteerd dusdanig veilig is dat bepaalde veiligheidsmaatregelen niet meer nodig zijn. Zoals 
bijvoorbeeld het dragen van een stofmasker bij werkzaamheden. 
Ook omwonenden hoeven geen maatregelen te treffen wanneer een asbest cementleiding 
wordt verwijderd. 

10. Wat gaat de gemeente ondernemen om de werkzaamheden volgens de vigerende regels te 
laten verlopen en onrust bij de omwonenden weg te nemen

De werkzaamheden worden volgens vigerende wet- en regelgeving uitgevoerd. 
De civiele toezichthouder houdt toezicht op de graafwerkzaamheden en is verantwoordelijk 
voor de juiste ligging van kabels en leidingen conform het kabels en leidingenprofiel gemeente 
Rijswijk. Ook houden zij toezicht op de uitvoering van de verkeersmaatregelen. 
Als gevolg van de onrust bij de omwoners heeft de gemeente contact gezocht met Dunea en 
bovenvermelde bij Dunea onder de aandacht gebracht. De toezichthouder is alert op de 
uitvoering van de verwijdering- en afvoerwerkzaamheden van de asbest cementleidingen.

 
De persfotograaf van de Telegraaf heeft vanaf de openbare weg foto’s gemaakt van de situatie daar. 
Hij werd onmiddellijk belaagd door een drietal medewerkers van een van de ingehuurde bedrijven en 
heeft letterlijk moeten vluchten.

11. Wat vind het College dat het de Pers onmogelijk wordt gemaakt hun werkzaamheden 
ongehinderd uit te voeren?

Wij (en Dunea) herkennen dit voorval niet en kunnen hier derhalve geen uitspraken over doen. 

Burgemeester en wethouders,
de secretaris,

P.M. Schuit

de burgemeester (wnd),

mr.drs. G.A.A. Verkerk


